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Memo  
Aan:   de Colleges en gemeenteraden van Oss, Landerd, Uden en Bernheze 
Van   het Bestuurlijk Regieteam de Maashorst (BRT) 
Datum:  14 juli 2017 
Betreft:  Voorstel op aanbevelingen uit Tussenevaluatie Inrichting- en Beheerplan de 

Maashorst na consultatie 
 

Inleiding  
Najaar 2016 ontstond bij de bevolking bezorgdheid over de toegankelijkheid van de Maashorst en 
over de aanwezigheid van de Wisent. De gemeenteraad van Uden heeft daarop een motie 
aangenomen, dat er een tussenevaluatie moet komen over het Inrichting- en beheerplan (IBeP). 
Deze motie is door de gemeenteraden van Landerd en Bernheze overgenomen. We hebben een 
onafhankelijk bureau gevraagd om de Tussenevaluatie uit te voeren. Deze is u in mei jl. ter kennis 
name toegestuurd en is bijgevoegd als bijlage m.  
 
Wij hebben een memo opgesteld met voorstellen op de aanbevelingen uit de Tussenevaluatie. 
Hierover hebben we een consultatieronde gehouden. We zijn verheugd om mede te kunnen delen 
dat alle partijen onze voorstellen onderschrijven. Op sommige voorstellen geven De Raad van Advies 
en Gebruikersraad het advies om deze enigszins aan te scherpen.  
 
Allereerst willen we in deze memo ingaan op wat ons bindt, waar we vandaan komen en hoe het 
IBeP tot stand is gekomen en de uitvoering daarvan. Daarnaast gaan we in op een proces dat we 
afgelopen half jaar hebben gevoerd met de betrokken partijen uit de Raad van Advies (RvA) en met 
de Stichting Maashorst in Uitvoering (MIU): de Mutual Gains Approach (MGA) en geven we u inzicht 
in het vervolgproces ten aanzien van de governance van de Maashorst. 
Ten slotte geven we aan wat de consultatieronde heeft opgebracht en doen we aangescherpte 
voorstellen op de aanbevelingen uit de Tussenevaluatie. 
 

Wat bindt ons? 
Onze gezamenlijke ambitie voor de Maashorst, bindt de partijen in de Maashorst. Deze partijen zijn: 
de gemeenten, Staatsbosbeheer, waterschap Aa en Maas, de natuurorganisaties, Maashorstboeren, 
ZLTO, Maashorst Betrokken Ondernemers, VVV, Natuurcentrum en de Provincie Noord-Brabant. 
Onze ambitie is in 2010 vastgelegd in het Maashorst Manifest en is nog steeds actueel: het realiseren 
van een groot aaneengesloten natuurgebied waar natuurlijke processen de ontwikkeling bepalen en 
dat ontsloten is voor recreatie. Daarnaast is het van belang dat de economische en sociale structuur 
in de omliggende schil versterkt wordt door de verbinding van natuur, landschap, voedsel en 
gezondheid. 
 
Op het moment dat de gedeputeerde hoorde over de discussie in het gebied, heeft hij ons 
uitgenodigd voor een gesprek hierover op 10 mei jl. De gedeputeerde wil graag met de partijen uit 
het gebied de ambitie voor de Maashorst realiseren. De provincie heeft in 1993 de Ecologische 
Hoofdstructuur (tegenwoordig Nationaal Natuur Netwerk) aangewezen in de Maashorst. De provincie 
heeft het Natuurplan omarmd, dat in 2010 door de raden van de 4 gemeenten is vastgesteld. Hierin 
wordt uiting gegeven aan de ambitie uit het provinciaal Natuurbeheerplan voor procesnatuur in de 
Maashorst.  
De provincie steekt veel geld in de Maashorst om deze ambitie te realiseren: €15 miljoen voor 
aankoop en inrichting en €16 miljoen voor projecten op het gebied van natuur, landschap, voeding 
en gezondheid in de schil van de Maashorst (Landschap van Allure). De gedeputeerde hecht er dan 
ook veel waarde aan om gezamenlijk met de gemeenten en andere partijen de ambitie voor de 
Maashorst te realiseren. 
 

Waar komen we vandaan?   
In 2010 hebben de gemeenteraden en de andere partijen uit de Stuurgroep (Staasbosbeheer, 
waterschap Aa en Maas, de natuurorganisaties, Maashorstboeren, ZLTO, Maashorst Betrokken 
Ondernemers, VVV en Natuurcentrum) het Maashorst Manifest, het Natuurplan, het Poortenplan en 
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het Ontsnipperingsplan vastgesteld. Om de ambitie hieruit te realiseren is er inmiddels een aantal 
concrete zaken gerealiseerd. Voorbeelden hiervan zijn: 

- uitbreiding van het natuurnetwerk incl. verbindingen via natuurbruggen;  
- toename van biodiversiteit flora en fauna door bosomvorming; 
- vermindering van verdroging, wijstherstel, herstel Venloop; 
- verbetering van recreatieve en toeristische mogelijkheden en bereikbaarheid door 

wandel/fiets/ATB/ruiter- en menroutes, recreatieve entrees, gebiedsborden; 
- versterking van de landbouw(economie) door toename streekproducten, boerderijwinkels, 

“proefboerderij Landerij vanTosse”; 
- inzet van mensen met afstand tot de arbeidsmarkt en leertrajecten voor mensen met 

leerstoornissen. 
Dit hebben we voor elkaar gekregen door de samenwerking van honderden vrijwilligers en 
ondernemers, organisaties, gemeenten, provincie en waterschap.  
 
In 2013 verleende de provincie een subsidie om landbouwgronden in de kern van de Maashorst te 
verwerven en in te richten. In 2014 verleende de provincie een subsidie om de economische en 
sociale structuur te versterken in de landbouwschil voor projecten met een verbinding tussen 
natuur, landschap, voeding en gezondheid. Deze 2 subsidies van bij elkaar € 31 miljoen lopen tot 
2019 en hebben een enorme impuls gegeven aan de ontwikkeling van de Maashorst met een totale 
investering van €53 miljoen. In 2014 heeft er een evaluatie plaatsgevonden van het Maashorst 
Manifest. Partijen hebben samen vastgesteld dat ze op de goede weg zijn om de ambitie te 
realiseren.  
 

Totstandkoming en uitvoering van het IBeP 
 
Totstandkoming 
In 2014 is gestart met het opstellen van het Inrichtings- en Beheersplan (IBeP), dat een verdere 
uitwerking is van het Natuurplan dat de raden in 2010 reeds hadden vastgesteld. Hiervoor zijn 19 
interviews met de diverse gebruikersgroepen geweest. De uitkomsten hiervan zijn meegenomen in 
het IBeP. In mei 2015 is een consultatieronde gehouden over het IBeP. Deze bestond uit diverse 
inloopavonden op verschillende locaties voor bezoekers van de Maashorst, excursies voor raadsleden 
en de mogelijkheid om schriftelijk te reageren. Dit heeft geleid tot een consultatienota op basis 
waarvan het IBeP op onderdelen is aangepast. Het IBeP is eind juni 2015 vastgesteld door 
Stuurgroep De Maashorst en verstuurd voor vaststelling door de colleges en besturen van Waterschap 
Aa en Maas en Staasbosbeheer. Deze partijen hebben vervolgens in het najaar van 2015 het IBeP 
vastgesteld.  
 
Uitvoering 
In mei 2016 is een eerste gebruikersoverleg georganiseerd. Hiervoor werden verschillende 
recreanten/gebruikersgroepen uitgenodigd. Daarnaast was er een open uitnodiging voor alle 
geïnteresseerden en betrokken recreanten om hierbij aanwezig te zijn. Doel van dit overleg was 
elkaar ontmoeten, elkaars standpunten aanhoren en gezamenlijk tot oplossingen komen. Daarnaast 
konden de ongeveer vijftig aanwezigen (fysieke) knelpunten en ideeën aandragen om de 
routestructuren en (informatie)voorzieningen te verbeteren. De aangedragen knelpunten zijn in 
2016 grotendeels opgelost.  
In 2016 werden de schotse hooglanders gefaseerd uit de Maashorst gehaald en vervangen door 
taurossen, exmoor pony’s en wisenten. Toen in september 2016 een ranger tijdens één van de 
proefexcursies werd gebeten, ontstond discussie. Daarnaast werden de bezoekers van de Maashorst 
verrast door de maatregelen ter uitvoering van het IBeP. Ze zagen opeens dat rasters werden 
vervangen en dat sommige paden werden afgesloten. Wat betreft communicatie hierover, hebben 
we de bezoekers en gebruikers van het gebied niet goed meegenomen. Dit leidde tot de 
bezorgdheid.   
 
Reactie op de vragen 
Vanwege die bezorgdheid is op 8 maart 2017 een inloopbijeenkomst gehouden, waar de bezoekers 
van de Maashorst hun zorgen konden aangeven. Hier maakten 300 bezoekers van de Maashorst 
gebruik van. Ze kregen tevens de gelegenheid zich voor een volgend gebruikersoverleg op te geven. 
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In vervolg hierop zijn er 2 gebruikersoverleggen georganiseerd (op 28 maart 71 bezoekers en 19 april 
40 bezoekers) en tijdens deze overleggen is gesproken over inhoudelijke punten, de vorm van het 
gebruikersoverleg en de communicatie. Dit heeft er toe geleid dat er een aantal concrete 
voorstellen ligt en dat afgesproken is hoe de vertegenwoordiging van de verschillende 
gebruikersgroepen naar een structurele gebruikersraad er uit ziet. Het eerste overleg met de 
nieuwe gebruikersraad is op 31 mei 2017 geweest. De belangrijkste conclusie uit deze 
bijeenkomsten is, dat er tijd nodig is om alle onderwerpen goed te bespreken. Hierbij moeten de 
belangen van alle gebruikersgroepen goed meegenomen worden, zodat iedereen op een prettige 
manier in de Maashorst kan recreëren. De verslagen van de inloopbijeenkomst en 
gebruikersoverleggen staan op www.allemaalmaashorst.nl/gebruikersoverleg. 
Tevens zijn alle mails die binnengekomen persoonlijk beantwoord en is op de website een veel 
gestelde vragen rubriek gemaakt voorzien van antwoorden. Ook zijn er gesprekken gevoerd met 
tegenstanders van wisenten. Op 11 april jl. is er een informatieve bijeenkomst georganiseerd voor 
alle raadsleden van de 4 gemeenten over de stand van zaken en de samenhang van de 
ontwikkelingen in De Maashorst. Hierbij waren ca. 60 raadsleden aanwezig. Over de voorstellen van 
het BRT is op 12 juni een bijeenkomst georganiseerd voor raadsleden. Hierbij waren ca. 40 
raadsleden aanwezig. 
 

Mutual Gains Approach 
In het najaar van 2016 is gestart met een Mutual Gains Approach (MGA), omdat de natuur- en 
landbouworganisaties het niet eens waren en werden over een aantal onderwerpen uit het IBeP. De 
MGA methode helpt om bij (ogenschijnlijk) tegengestelde belangen op constructieve wijze naar 
gedragen oplossingen te komen. Alle partijen uit de Raad van Advies, BRT en de Stichting Maashorst 
in Uitvoering deden hier aan mee. Het is een intensief proces geweest, waarbij het resultaat is dat 
partijen meer begrip voor elkaars belangen hebben gekregen, elkaar hebben gevonden en ook 
bereid zijn om oplossingen te bedenken voor elkaars belangen. Alle partijen voelen zich 
verantwoordelijk om de ambities uit het Maashorst Manifest, te realiseren. De manier waarop is nog 
onderwerp van gesprek.  
Verder is er inhoudelijk gesproken over o.a. de toegankelijkheid van het natuurgebied. Het voorstel 
uit de MGA hierover is besproken in het gebruikersoverleg en verder uitgewerkt. In het MGA proces 
is een nieuwe vorm voor dit gebruikersoverleg bedacht.  
 

Tussenevaluatie 
Wij hebben als BRT de opdracht gegeven aan P2 voor een onafhankelijke Tussenevaluatie over het 
IBeP, die reeds toegezonden is. Wij kunnen ons vinden in het rapport en de aanbevelingen. Wij 
hebben aangegeven wat onze voorstellen zijn om deze aanbevelingen uit te voeren. Deze 
voorstellen hebben we ter consultatie aangeboden aan de raad van Advies, Gebruikersraad, de 
besturen van Staatsbosbeheer, Waterschap Aa en Maas en de Provincie Noord-Brabant. Wij zijn 
verheugd dat deze partijen kunnen instemmen met de voorstellen. Daarbij geven de Gebruikersraad 
en Raad van Advies adviezen voor de aanscherping van de voorstellen. Eerst volgt kort welke 
hoofdpunten deze partijen inbrengen. Vervolgens zijn de aangescherpte voorstellen opgenomen.  
 
Consultatie 
Zowel de leden van de Raad van Advies als de leden van de Gebruikersraad zijn bij elkaar gekomen 
en hebben in hun vergaderingen een advies opgesteld (zie bijlagen a en b). De Raad van Advies 
komt met een unaniem advies, waarin ze instemt met alle voorstellen. Hierbij legt de Raad van 
Advies de aandacht op het gezamenlijk realiseren van de ambitie en dat er één 
uitvoeringsorganisatie (1 loket) moet komen. De Gebruikersraad is in haar advies over een paar 
punten verdeeld, maar is wel unaniem over haar voorstel om een onderzoek uit te laten voeren naar 
de effecten van alle recreatie en of dat nog in evenwicht is met de draagkracht van het gebied. 
 
Daarnaast zijn brieven ontvangen van de besturen van Waterschap Aa en Maas, Provincie Noord-
Brabant en Staatsbosbeheer (bijlage c, d, e). Deze partijen kunnen instemmen met de 
tussenevaluatie en met de voorstellen van het BRT naar aanleiding van de aanbevelingen in de 
tussenevaluatie. 
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In de raadscommissies van Bernheze, Oss en Landerd zijn de voorstellen ook besproken. Thema’s als 
recreatiedruk en 1–loketgedachte kwamen ook terug bij deze besprekingen. Daarnaast kwam uit de 
commissie in Bernheze aanvullende vragen over kosten en verantwoordelijkheden met betrekking 
tot begrazing en de omvang van het begrazingsgebied. In Landerd wil men dat de toegankelijkheid 
van fietspaden wordt verbeterd (ook door minder-validen) en dat de verbindende fietspaden 
(dreven) door de natuurkern worden verbreed. We gaan uitzoeken of dit gerealiseerd kan worden.  
Ook wordt gevraagd of het mogelijk is om weidemanagement toe te passen, door het verschuiven 
van de grote grazers. De verslagen van de besprekingen in de raadscommissies zijn als bijlagen f en 
g toegevoegd. Voor het antwoord op weidemanagement is bijlage h toegevoegd. Voor de gemeente 
Oss is geen verslag gemaakt en de bespreking is terug te luisteren op: 
https://channel.royalcast.com/oss/#!/gemeenteoss/20170629_5 
 
In de raadscommissies heeft het Burgerplatform (bijlage i) een pleidooi gehouden voor Meer 
Maashorst, Minder Graashorst. Vanuit de Natuurverenigingen is hierop gereageerd (bijlage j) met 
een memo naar de raden. We hebben Stichting Ark gevraagd om het stuk van het Burgerplatform te 
bestuderen. In bijlage k staat hier de reactie er op. Kort komt het er op neer, dat de bronnen die 
het Burgerplatform heeft gebruikt niet volledig zijn en dat die vaak niet toepasbaar zijn op de 
Maashorst. Wij zullen het Burgerplatform hierover informeren. Tenslotte hebben de ruiters en 
menners gereageerd (bijlage l). Omdat deze ook deel uit maken van de Gebruikersraad, hebben zij 
hun reactie in de Gebruikersraad gegeven en wordt hier niet apart op ingegaan. 
 
Op basis van de adviezen van de Raad van Advies en Gebruikersraad en de bespreking in de 
raadscommissies heeft het Bestuurlijk Regieteam de voorstellen aangescherpt. De wijzigingen ten 
opzichte van de oorspronkelijke voorstellen zijn in geel aangegeven. Redactionele wijzigingen zijn 
niet aangegeven. 
 
 
Aanbevelingen tussenevaluatie 
De aanbevelingen staan in de samenvatting van de Tussenevaluatie, gegroepeerd onder 4 
hoofdkopjes.  
 
Voorstellen  
 
Met betrekking tot “Behoud de integrale ambitie” 

 
1. Wij willen gezamenlijk met alle partners werken aan de ambitie uit het Maashorstmanifest en 

de daarvan afgeleide documenten met procesnatuur. En gezamenlijk zorgdragen voor het 
realiseren van een aantrekkelijke Maashorst, met een enorme spin off naar de omgeving op het 
gebied van economische en maatschappelijke doelen en sociale cohesie in het gebied. De 
meerwaarde van De Maashorst gaan we nog meer voor het voetlicht brengen. Deze wordt steeds 
meer gezien door ondernemers en andere organisaties/betrokkenen. De community groeit! We 
hebben 70 burgerinitiatieven, 80 gastheren van het landschap, Maashorstevents, een groeiend 
aantal leden Maashorst betrokken ondernemers en Maashorstboeren. Het aantal volgers op 
Facebook is verdubbeld. Ondernemers, maar ook natuurorganisaties, kunstenaars en bewoners, 
willen graag aan de slag met branding van De Maashorst als het Oergebied in Brabant. 
Gevestigde merken kiezen voor De Maashorst juist vanwege haar karakter met ‘wilde natuur’ 
(denk aan Breakoutrun, Roompot, Natuurbegraafplaats etc.). De realisatie van de 
Maashorstambitie is een proces van jaren. Hierbij moet ook borging zijn van voldoende 
financiële middelen van alle betrokken partijen. We willen verdienmodellen ontwikkelen om 
private partijen en gebruikers/recreanten ook zelf (meer) te laten bijdragen aan de 
ontwikkelingen van de Maashorst, conform het Maashorst Manifest. 
 
De ambities zoals omschreven in het Inrichting en Beheerplan hebben betrekking op 
ontwikkeling van de natuur(waarden), alsmede ontwikkeling van recreatie (beleving van 
bewoners) en het versterken van de economie (door o.a. toerisme). Er moet evenwicht zijn in 
deze doelen. Naar aanleiding van het advies van de gebruikersraad, gaan we de belevingswaarde 
van de bewoners in kaart brengen.  
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2. We streven ernaar om ons gemeentelijk beleid en kaders zoveel mogelijk op elkaar af te 
stemmen, zodat in Natuurgebied de Maashorst overal zoveel mogelijk dezelfde regels gelden en 
we versnippering voorkomen. Daarnaast willen we de uitvoering bij één uitvoeringsorganisatie 
leggen, dat tevens het centrale loket is voor de inwoners voor evenementenvergunningen en 
vragen en opmerkingen van gebruikers. Hiermee bieden we duidelijkheid aan de bezoeker van 
de Maashorst, die hier naar vraagt. Dit doen we door het opstellen van een uniform 
evenementenkader en het aanpassen (uniformeren) van de APV’s voor het deel dat de Maashorst 
betreft.  
De wens voor één centraal loket leeft erg onder de gebruikers. Dit zorgt ervoor dat ze niet meer 
bij verschillende gemeenten vergunningen aan hoeven te vragen en dat er overzicht is welke 
evenementen allemaal georganiseerd worden en of dit in combinatie met elkaar en met de 
natuur kan. 
 

Met betrekking tot “Benut energie en betrokkenheid omgeving” 
 
3. We gaan beter gebruik maken van input en de inzet van de betrokken 

bewoners/ondernemers/partijen in de Maashorst en hier beter mee samen werken. Naast de 
bestaande samenwerkingen is er nu een gebruikersraad. Deze bestaat uit een evenwichtige 
samenstelling van de georganiseerde en ongeorganiseerde recreant. De partijen die in de 
gebruikersraad zitten zullen hun achterbannen goed betrekken en consulteren.  

 
Met betrekking tot “Regie en integraal management (besturing)” 
4. Momenteel bekijken we hoe het besturingsmodel (governance) functioneert en hoe we dit 

kunnen verbeteren. Een voorstel hierover is naar verwachting najaar 2017 gereed. We werken 
met dit besturingsmodel vanaf het moment dat het IBeP is vastgesteld is in oktober 2015. Het 
model gaat uit van een opdrachtgever/opdrachtnemer relatie tussen BRT en Stichting Maashorst 
in uitvoering. Daarnaast zijn de maatschappelijke partijen vertegenwoordigd in de Raad van 
Advies, die de Stichting adviseert. Het model gaat er van uit dat de beleidskaders van de 
gemeenten gelijk getrokken zouden zijn en dat deze duidelijk zijn voor de uitvoering. Dit blijkt 
nog niet zo te werken. We bekijken hoe het besturingsmodel aangepast kan worden, waarbij we 
ook nadrukkelijk kijken naar de rollen van de Raad van Advies en Gebruikersraad.  
 

 
Met betrekking tot “Communicatie” 
5. We willen meer investeren in een goede communicatie. Zowel intern als extern. Hiervoor zijn 

veel voorstellen gedaan tijdens de inloopbijeenkomst en de gebruikersoverleggen. We 
verwerken deze voorstellen in een aangepast communicatieplan en voeren deze vervolgens uit.  
Voor het communicatieplan gebruiken we input van de Raad van Advies en Gebruikersraad. 
 

6. We gaan jaarlijks de gemeenteraden informeren over de voortgang van de uitvoering gekoppeld 
aan de ambitie, om de gemeenteraden meer te betrekken bij de realisatie van het Maashorst 
Manifest. 

 
Recreatieve toegankelijkheid 
In de gebruikersoverleggen is uitgebreid gesproken over toegankelijkheid. Mensen willen op alle 
paden en routes kunnen recreëren, terwijl in het IBeP opgenomen is dat iedere gebruiker op zijn 
eigen route blijft. Er is gesproken over hoe dit toch mogelijk gemaakt kan worden.  
 
Voorstel  
7. Het IBeP bijstellen op de volgende wijze: 

“We zorgen voor een eigen hoogwaardige routestructuur voor fietsers, mountainbikers, 
wandelaars, ruiters en menners. Deze liggen zoveel mogelijk buiten de natuurkern. We 
stimuleren de recreanten in De Maashorst om op de eigen gemarkeerde routes te blijven. 
Indien recreanten gebruik willen maken van andere routes of paden, dan mag dit. Dit kan 
echter leiden tot onveilige situaties tussen en hinder van andere recreanten of schade aan de 
natuur en paden en routes. De verantwoordelijkheid hiervoor, ligt bij de gebruikers zelf. In het 
gebruikersoverleg wordt gevolgd hoe dit in de praktijk gaat werken en of hier uitzonderingen 
op gemaakt moeten worden, bijvoorbeeld voor mindervaliden. 
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Evenementen, zoals mountainbike-activiteiten, wandeltochten en activiteiten voor ruiters en 
menners, blijven mogelijk in het gehele gebied. Getoetst wordt hoe het evenement het beste 
kan worden ingepast met respect voor de aanwezige natuurwaarden.” 

 
Wisenten 
Er is veel discussie over de wisenten. Er zijn voor- en tegenstanders. In de twee 
gebruikersoverleggen is besproken hoe mensen veilig kunnen recreëren bij de grote grazers. 
Daarnaast is gekeken of het wengebied verplaatst zou kunnen worden. Het gebruikersoverleg kwam 
tot de conclusie dat het verplaatsen van het wengebied nog niet zo eenvoudig is. Overal in het 
gebied liggen fietspaden. De beheerders zijn tot de conclusie gekomen, dat verplaatsing van het 
wengebied niet mogelijk is. De meeste aanwezigen vonden dat er een goede afweging voor de keuze 
van het wengebied is gemaakt.  
 
P2 geeft aan, dat als de ambitie procesnatuur blijft, de tijd genomen moet worden voor het 
adequaat managen van de consequenties van deze ambitiekeuze. En daarnaast moet voor de juiste 
randvoorwaarden worden gezorgd via de inzet van mensen en middelen. Bijvoorbeeld door te 
investeren in een langere gewenningsperiode voor recreanten aan de grote grazers en andersom.  
 
Voorstel 
8. Het IBeP bijstellen op de volgende wijze: 

Het huidige (verkleinde) wengebied is de komende drie jaar het begrazingsgebied voor de 
Wisent. Daarna zal worden bezien of het gebied al dan niet gefaseerd zal worden uitgebreid. 
Met als uitgangspunt dat zorgvuldigheid voor snelheid gaat. Veiligheid staat voorop! 
 
De planning uit het IBeP voor uitbreiding van het begrazingsgebied willen we aanpassen. Volgens 
planning zou er in 2019 1500 ha begrazingsgebied moeten zijn voor wisent, tauros en 
exmoorpony. Voor de wisent lijkt ons dat niet verstandig. De periode van "meten en weten" 
willen we verlengen tot 2021, omdat we meer informatie tot onze beschikking willen hebben 
alvorens hun graasgebied te vergroten.  
 
De komende jaren wordt het gedrag van de kudde en recreanten gemonitord. Door  beheerders 
en onderzoeksinstellingen wordt informatie verzameld over de kudde ten opzichte van diverse 
vormen van recreatie. De resultaten van de monitoring worden met vaste regelmaat 
gecommuniceerd aan de gebruikersraad van de Maashorst om de gevolgen te bespreken. Te 
zijner tijd zal hier door de gemeenteraden over besloten worden. 

 
Daarnaast zijn en worden maatregelen in het graasgebied van de wisenten genomen: 
a. Het graasgebied voor de wisenten hebben we per 1 maart 2017 verkleind van 200 ha naar 

170 ha. Dit was om het fietspad van de Zevenhuizerweg weer open te stellen. Verder willen 
we het raster verplaatsen, op plekken waar het pad langs het raster loopt. Zo kunnen 
recreanten rustig recreëren en is het aantrekkelijker. 

b. Adequaat optreden bij ongewenst gedrag, zowel van de wisent als de recreant. 
c. Fasegewijs het graasgebied op termijn openstellen. Eerst open dagen onder begeleiding van 

rangers (er hebben al enkele open dagen plaats gevonden).  
d. Geven van goede voorlichting door goede bebording, (social)media en rangers, die ter 

plekke bezoekers voorlichting geven, en informatie en voorlichting op scholen en bij 
recreatieve poorten. 

 

Hoe verder? 
Na vaststelling door de raden van onze voorstellen, gaan wij met inachtneming van de bovenstaande 
wijzigingen door met de uitvoering van het IBeP. Het huidige begrazingsgebied is 1170 ha groot 
(inclusief het huidige verkleinde begrazingsgebied van 170 ha voor de wisent). De uitbreiding tot 
1500 ha, zoals opgenomen in het IBeP, zullen we ter hand nemen. Een deel van deze grond ad 140 
ha moeten we echter nog op vrijwillige basis verwerven. We betrekken uiteraard de Gebruikersraad 
en de Raad van Advies bij de uitvoering. Op korte termijn zullen taurossen en exmoor pony’s 
worden geplaatst in de delen, waar alle schotse hooglanders uitgehaald zijn. In het gebied van de 
wisenten worden ook taurossen geplaatst, zodat het effect van de 3 grazers onderzocht kan worden.  
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Advies 
Om alle ambities voor De Maashorst waar te kunnen maken, is het van groot belang om alle partijen  
aangesloten te houden, en het sámen te doen. Dit begint bij het uitstralen van bestuurlijke 
eensgezindheid. Alleen wanneer bestuurlijke partners samen blijven optrekken, kunnen we het 
gezamenlijk vastgestelde eindbeeld bereiken. Alleen dan is het mogelijk om een organisatie voor de 
ontwikkeling van het gebied op te zetten met slagkracht en initiatief, die zorgt voor 
herkenbaarheid, en die betrouwbaarheid uitstraalt. De Maashorstambitie vraagt van de partijen ook 
een meerjarig financieel commitment. Daar komen we in 2018 op terug. 
Wij geven het advies om het pakket van bovengenoemde voorstellen uit te laten voeren. 

 


